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Opening en vaststelling agenda  

Alle NCad leden evenals de algemeen secretaris en drie medewerkers van het 

NCad zijn aanwezig.  

 

Aan de agenda wordt onder Mededelingen een punt toegevoegd over de tweede 

termijn benoeming van de zittende NCad leden. 

 

 

Mededelingen 

 

Tweede termijn benoeming NCad leden 

De algemeen secretaris licht toe dat bijna alle leden van wie de termijn eind van 

het jaar 2019 verloopt, ook voor een tweede termijn opteren. Zoals hij bij zijn 

aanstelling al had aangegeven, heeft de voorzitter besloten na afloop van zijn 

eerste termijn te stoppen. Eén lid, dat nog geen definitief besluit had genomen, 

heeft na beraadslaging met collega’s in het veld alsnog besloten tot een tweede 

termijn, om vertegenwoordiging van diens specifieke expertise binnen het NCad te 

borgen. 

 

Vicevoorzitterschap 

Gezien het feit dat er begin volgend jaar een nieuwe voorzitter zal aantreden, 

wordt er voor gekozen de tijdelijke aanwijzing van Wim de Leeuw in de rol van 

vicevoorzitter te verlengen tot in ieder geval de eerste vergadering in nieuwe 

samenstelling. 

 

Werkzaamheden en bijeenkomsten die mogelijk kunnen raken aan de 

werkzaamheden van het NCad 

Jan-Bas geeft aan betrokken te zijn bij de organisatie van de internationale TPI 

conferentie van eind november 2019. Tevens meldt hij naar aanleiding van het 

verschijnen van het streefbeeld voor proefdiervrije innovatie in het fundamenteel 

wetenschappelijk hersenonderzoek, te hebben deelgenomen aan een afsluitende 

bijeenkomst van de KNAW-commissie die daarbij betrokken was.  

 

Herman geeft aan te zijn benaderd door het Agency for Science, Technology and 

Research in Singapore. Zij werken aan een nieuwe visie op de dierproeven 

waarvoor zij verantwoordelijk zijn.  

Herman is tevens benaderd door de Duitse vereniging Ärzte gegen Tierversuche 

om in april 2020 een presentatie te verzorgen over de transitie naar proefdiervrije 

innovatie. Dat zal hij op persoonlijke titel doen. 
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Reineke geeft aan dat Eurogroup for Animal Welfare in samenwerking met de 

European Parliament Intergroup on the Welfare and Conservation of Animals en 

het Finse EU-voorzitterschap op 3 december een evenement in Brussel zal 

organiseren over betere wetenschap zonder proefdieren. Daarbij zullen onder 

andere toonaangevende bedrijven presentaties geven.  

 

Vergaderdata 

De algemeen secretaris geeft een toelichting op de voorgestelde vergaderdata 

voor 2020. Voor een aantal data zal een alternatief worden gezocht. De NCad-

Heidag zal plaatsvinden in april in Utrecht. 

 

KNAW rapport en het bericht daarover in Science Guide 

In Science Guide is een artikel gepubliceerd over het eerste streefbeeld voor 

proefdiervrije innovatie in het hersenonderzoek door de KNAW. Daarin werd een 

aantal kritische noten opgenomen o.a. gemaakt door het NCad. 

Er is door de NCad leden geen interview met Science Guide geweest en ook zijn  

NCad leden of de medewerkers niet inhoudelijk geconsulteerd. De NCad 

standpunten en quotes die in het artikel worden vermeld blijken letterlijk van de 

website te komen. 

Naar aanleiding van dit agendapunt wordt besloten de communicatiestrategie te 

updaten en het jaarverslag 2019, dat is uitgebracht in de vorm van een korte film, 

aan alle stakeholders toe te sturen. Tevens zal één- tot tweemaal per jaar een 

nieuwsbrief worden uitgebracht. De communicatieadviseur zal tevens de contacten 

met journalisten rond NCad nieuwsmomenten verder intensiveren. 

 

Terugkoppeling gesprek PETA 

De algemeen secretaris geeft een terugkoppeling van het gesprek dat de 

voorzitter op 12 september met een wetenschapper van de 

dierenbelangenorganisatie PETA had. Het was een constructief gesprek waarbij de 

voorzitter zijn waardering uitte over het werk dat PETA de laatste jaren doet. Ook 

gaf hij informatie over het vervolgproces na het uitkomen van het NCad-advies 

‘Transitie naar proefdiervrij onderzoek’. De vertegenwoordiger van PETA 

attendeerde op een aantal testen dat volgens hen niet meer opportuun is, waarbij 

de voorzitter toezegde dit met de NCad leden te bespreken hoe daarmee om te 

gaan. Het onlangs door PETA opgestelde ‘The research modernization deal’ werd 

aan het NCad overhandigd voor nadere bespreking binnen het comité.  

 

Terugkoppeling gesprek met Tweede Kamerlid Dion Graus 

In het kader van de stakeholderconsultatie is ook aan de leden van de vaste 

Kamercommissie LNV een uitnodiging toegestuurd om per mail of in een 

persoonlijke mail input te leveren op het NCad en haar werk. Dhr. Graus is, tot op 

heden, als enige op deze uitnodiging ingegaan. De algemeen secretaris geeft een 

terugkoppeling van het gesprek dat op 12 september heeft plaatsgevonden tussen 

de heer Graus en de voorzitter van het NCad. 

Het gesprek ging over verschillende aspecten van dierenwelzijn, waarbij dhr. 

Graus zijn waardering voor het NCad uitsprak en voorstelde om het NCad uit te 

nodigen voor een bijzondere procedurevergadering bij de vaste Kamercommissie 

Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit voor de leden die dierenwelzijn in hun 

portefeuille hebben. 
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Het NCad zal daar een korte presentatie houden met als doelstelling 

bestaansbekendheid te vergroten, de wettelijke taak, missie en het werk van het 

NCad toe te lichten.  

Dhr. Graus zal bij de griffie een verzoek indienen om een bijzondere 

procedurevergadering te plannen, waarvoor tevens de minister van LNV zal 

worden uitgenodigd. 

 

Terugkoppeling teleconferentie met het Nationaal Comité van Noorwegen 

Het betreffende NCad lid geeft een terugkoppeling. Het Noorse NC was vooral 

geïnteresseerd in de werkwijze van het NCad. Zij zijn nog in een opstartfase om 

een NC vorm te geven. Er werden zowel procesmatige vragen als vragen i.h.k.v. 

onafhankelijkheid gesteld. In Noorwegen betreft het onderzoek met proefdieren 

met name proeven met vissen en andere diersoorten in en uit het wild. Dat 

onderzoek kent een eigen thematiek als het gaat om dierenwelzijn en 

alternatieven. Het NCad lid heeft Noorwegen aangemoedigd zich aan te sluiten bij 

het internationale NC-netwerk. Het NCad heeft positief gereageerd op het verzoek 

van het Noorse NC om (delen van) de producten van et NCad te mogen 

gebruiken. 

 

Jaarplan 2020 

De algemeen secretaris geeft een toelichting. De NCad-leden wordt verzocht 

thema’s aan te reiken voor het Jaarplan 2020. Het ondersteunend bureau zal dit 

ook doen onder andere vanuit de stakeholderanalyse. Over deze thema’s zal in 

oktober in de NCad vergadering worden gesproken. 

 

Harry Blom-beraad 

Een NCad medewerker geeft een toelichting. De vooraankondiging van het tweede 

Harry Blom beraad is verstuurd. Het thema betreft de pijnbestrijding bij 

proefdieren. Het NCad geeft aan dat het van belang is daar ook het translationeel 

onderzoek aan te stippen en er wordt op geattendeerd het advies en de CoP, die 

het NCad in 2016 heeft uitgebracht over pijnbestrijding, mee te nemen. Het NCad 

lid Monique Janssens zal dagvoorzitter zijn. 

 

11th World Congress on Alternatives and Animal Use in the Life Sciences 

Een medewerker van het NCad geeft een toelichting. Er heeft donderdag 12 

september een overleg plaatsgevonden van het Local Organizing Committee. Er 

zijn meer dan tweehonderd aanvragen voor het organiseren van een sessie binnen 

gekomen. Gezien een beperkt aantal mogelijke sessies, is er helaas ook een groot 

aantal buiten de boot gevallen, waaronder die van het NCad. Het NCad zal een 

abstract insturen, posters indienen en een stand in de exhibition hall reserveren. 

Er wordt nog onderzocht op welke andere wijze het NCad voldoende aandacht kan 

genereren voor het thema tijdens het wereldcongres.  

 

TPI gerelateerd 

 

Rol NCad bij streefbeelden 

Een medewerker van het NCad geeft een toelichting op het document dat voorligt. 

In het document wordt de rol van het NCad bij het opstellen van streefbeelden 

toegelicht, waarbij een goede balans tussen stimuleren, monitoren en beleggen 

van eigenaarschap centraal staat. Enkele NCad leden geven aan dat de nuance 

wie welke rol heeft, nog verduidelijkt dient te worden. Het dient helder te zijn wie 
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wanneer de regie heeft. TPI heeft meer een netwerkfunctie en verwijst naar het 

NCad voor het opstarten en (wetenschappelijk) invullen van streefbeelden. 

Het document zal in een email-ronde worden aangescherpt. 

De visual die is opgesteld door het NCad wordt in de volgende kerngroep van TPI 

gedeeld. De visual zal op de website van het NCad worden gepubliceerd, 

vergezeld door een nieuwsbrief- en twitterbericht. 

 

Streefbeeld Proefdiervrije Innovatie in het Onderwijs 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een toelichting. In augustus heeft een 

gesprek plaatsgevonden met de VSNU en de NFU. De besturen van beide 

organisaties zullen binnenkort beslissen over een voorstel om elk een 

deelstreefbeeld op te leveren, over proefdiervrije innovatie in respectievelijk 

academisch en postacademisch onderwijs. Het streven van het NCad is om in de 

zomer van 2020 zo ver gevorderd te zijn met het streefbeeld, dat dit 

gepresenteerd kan worden tijdens het World Congress on Alternatives and Animal 

Use in the Life Sciences, in augustus 2020 in Maastricht. Er hebben tevens 

gesprekken plaatsgevonden met vertegenwoordigers van HBO en MBO opleidingen 

die gebruik maken van proefdieren. Vanwege de aard van deze domeinen en het 

beperkte aantal opleidingen die het betreft, zal voor dit streefbeeld een andere 

aanpak gekozen worden. De gesprekken hierover lopen nog. Het NCad 

ondersteunt bij het opstarten van deze nieuwe (deel)streefbeelden en draagt 

informatie aan. 

Het NCad zal de trajecten volgen en eventuele struikelblokken bespreken als die 

gemeld worden.  

 

Streefbeeld Proefdiervrije Innovatie in het toegepast en toepassingsgerichte 

Cardiovasculair onderzoek 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een toelichting over de stand van zaken. Op 

22 augustus heeft een tweede bijeenkomst plaatsgevonden waarbij naast twee 

personen vanuit het NCad drie inhoudelijke experts aanwezig waren. Het was een 

nuttige bijeenkomst waar concrete afspraken zijn gemaakt om invulling te geven 

aan streefbeelden. Er zal nog een afbakening plaatsvinden van het brede domein 

van cardiovasculair onderzoek. Daarbij werden onder andere genoemd: 

atherosclerose, cardiomyopathie en cardiotoxiciteit. Om een breed draagvlak te 

borgen zal de Hartstichting erbij worden betrokken. Het plan is dat twee experts 

begin volgend jaar samen met de Hartstichting een bijeenkomst organiseren en 

daar bekijken wie bij het opstellen van het streefbeeld betrokken willen worden. 

 

Streefbeeld Proefdiervrije innovatie Immunologie 

Er is overleg geweest binnen het bestuur van de Nederlandse Vereniging voor 

Immunologie. Om voldoende draagvlak te borgen zal het voorstel nog worden 

voorgelegd aan de leden. Vervolgens zal worden bekeken welke deelgebieden 

kansrijk worden geacht om streefbeelden voor op te stellen. 

 

Inventarisatie onderwerpen overleg met LNV 

Het gesprek van de voorzitter met de Directeur-Generaal van het ministerie van 

LNV zal plaatsvinden in november. Er worden nog gesprekken gepland met de 

directeur van de directie Dierlijke Agroketens en 

Dierenwelzijn en de programmamanager van het programma Transitie 

Proefdiervrije Innovaties (TPI). Het ondersteunend bureau van het NCad zal een 

agenda opstellen en deze aan het NCad voorleggen. 
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TPI congres 

Er wordt tijdens de vergadering geïnventariseerd wie namens het NCad aan het 

internationale TPI-congres zal deelnemen.  

 

Begroting 

De algemeen secretaris licht het voorliggend document toe. Vanuit het NCad 

wordt een aantal ideeën geopperd op welke wijze het NCad beter bekendheid aan 

haar werk zou kunnen geven, zoals een corporate brochure en goede digitale 

producten. 

Tevens wordt gerefereerd aan een reflectiebijeenkomst van enkele jaren geleden 

waar over mogelijke uitbreiding van het comité en het expertise veld werd 

gesproken. 

 

Voortgang Implementatieplan; Herplaatsing van voormalige proefdieren 

Een medewerker van het NCad geeft een toelichting. De werkgroep leden die 

destijds de CoP’s over Herplaatsing van proefdieren hebben opgesteld, zullen 

worden benaderd met het verzoek om gezamenlijk te bekijken wat er tot nu toe 

met het advies is gedaan, waar de eventuele barrières liggen en hoe het advies 

verder kan worden geïmplementeerd. Het is de bedoeling om vervolgens een 

bijeenkomst voor het betreffende veld te organiseren waarbij de oud-werkgroep 

leden betrokken worden om een verdere implementatie van het advies te 

bewerkstelligen. 

Een NCad lid attendeert op een survey die recent is uitgegaan vanuit de 

werkgroep Rehoming van FELASA. Er zal vanuit het ondersteund bureau contact 

worden gezocht met betreffende personen. Tevens geeft een NCad lid aan dat de 

vereiste krimp van 40% bij het BPRC misschien ook gevolgen kan hebben voor de 

herplaatsing van NHP’s. 

 

Jubileumsymposium 

De voorzitter licht het voorstel toe, waarna een moderator wordt gekozen om het 

tweede deel van de middag te begeleiden. Het programma wordt enigszins 

aangepast zodat per onderdeel meer tijd beschikbaar is. 

 

Actielijst 

Stakeholderconsultatie 

Er worden twee verantwoordelijk NCad leden gekozen voor dit onderwerp. 

 

Foetaal Kalverserum 

Het NCad werkt aan een drietal primaire activiteiten ten aanzien van de 

bewustwording rondom de problematiek van foetaal kalverserum. De spreektekst  

is opgesteld als basis voor de animatiefilm, zodat daar nu het bewegend beeld bij 

ontworpen kan worden. Er wordt gewerkt aan een beleidsbrief voor de minister 

van LNV. En er is een concept ‘letter-to-the-editor’ opgesteld, die na een 

redactionele slag uiteindelijk zal worden gepubliceerd in een wetenschappelijk 

tijdschrift. Eind september vindt nog een gesprek met de RDA plaats over 

eventuele gezamenlijke activiteiten op dit dossier. 
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Teenknip 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een terugkoppeling van het bezoek aan het 

NKI. Daar wordt de teenkootknip uitgevoerd. Doel van dat bezoek was om te 

bekijken hoe de teenkootknip wordt uitgevoerd, waarom die wordt uitgevoerd in 

plaats van de oorknip en wat de eventuele nadelige gevolgen zijn voor de muizen. 

Er zal nu op basis van alle verzamelde informatie een briefadvies worden 

opgesteld waarbij onder andere de verschillende dilemma’s bij het maken van een 

keuze zullen worden benoemd. Een concept zal in de NCad-vergadering van 

oktober worden voorgelegd, waarna het advies in november zou kunnen worden 

afgerond. 

 

Verslag vorige vergadering 

Het verslag wordt goedgekeurd. 

 

Rondvraag 

Geen inbreng 


